
 
 

 

 

 

De bliksemsnelle bevrijding van de stad Antwerpen en de trage 
bevrijding van de haven. (deel 3) 
François Overlaet maakte, naar aanloop van de geplande viering aan het oorlogsmonument op 

het Heidestatieplein (zondag 15 oktober), een lang verhaal wat we in een paar afleveringen voor 

jullie gaan publiceren, lees nu mee: 
De Royal Hamilton Light Infantery noteerde in haar logboek: ‘’Op 16 september 1944, ‘RHLI’  neemt 
het bevel over van de (Engelse) Royal Welch Fuseliers in de Antwerpse haven.”  
Denis Whitaker: “Onze taak was de dokken 
en de installaties van de Antwerpse haven te 
beschermen. Onze legermacht bestond uit 
een bataljon van 35 officieren en 724 
gewone soldaten. Luitenant-Kolonel Denis 
Whitaker vervoegde deze eenheid en nam 
het commando ervan op zich na een verblijf 
in Engeland  gedurende meerdere weken 
voor zijn herstelperiode van verwondingen 
opgelopen in Verson. De RHLI, bekend onder 
de familiaire naam : ‘The Rileys’ waren 
geheel alleen in de dokken, dun verspreid 
over een lijn van 12 kilometer, vanaf de 
Groenendaalbrug tot de Kruisschanssluis en  tot een punt juist ten zuiden van het dorp Oorderen. 
De Schotse eenheid ‘Essex’  bezette de zone in Antwerpen tegenover Merksem en Ekeren waar de 
Duitsers zich versterkt ingegraven hadden. Enkele kilometers verder naar het oosten had het Royal 
Regiment van Canada de taak gekregen om het Albertkanaal te verdedigen. Alle Canadese 
eenheden hadden te kampen met gebrek aan voorraad; vooral aan wapens en munitie. 
Montgomery had de prioriteit voor alle voorraad voor de Operatie Market Garden van Arnhem. Het 
Canadese leger verkwijnde aan de linker zijde en was het schraalst  bediend in deze prioriteit van 
alle geallieerde legers. Dat werd sindsdien beschreven als een   ‘’Cinderella Army’’ . “Ik richtte het 
Hoofdkwartier van mijn bataljon in de lege fabriek van Ford Motors nabij de dokken,’’  herinnert 
zich Generaal Whitaker. ‘’Onmiddellijk kwam  de Belg met codenaam ‘Harry’ te voorschijn. Ik was 
uiterst aangemoedigd deze opvallende moedige en zeer geïnformeerde jonge verzetsofficier te 
ontmoeten die zijn  diensten en die van zijn mannen aanbood. Een aanvoelen van wederzijds 
respect en akkoord was onmiddellijk bevestigd. De beschrijving van de situatie die ik van de Brigade 
gekregen had was zeer oppervlakkig. Colson - die beter Engels sprak dan ik Frans - legde volledig in 
details uit  hoe de ingewikkelde havenfaciliteiten werkten, het sluizenstelsel en de verschillende 
posities van de Duitsers. Met een koppel borrels van goeie Canadese rum waren wij 
overeengekomen samen te werken om onze dubbele taak te verwezenlijken: om stand te houden 
op de strategische plaatsen en om de Duitsers te verdrijven uit de zones van het havengebied die 
ze nog altijd bezetten. De volgende weken werd de kortaf en stevige vechter met zijn speciale neus 
en zijn opmerkelijke glimlach een familiaire verschijning in ons Hoofdkwartier van de RHLI. Van 16 
September tot 5 oktober waren de RHLIs en de weerstanders onder Colsons commando dagelijks 
geëngageerd in confrontaties met de vijand in de Antwerpse haven. Het was een zeer moeilijke tijd 
voor ons, omdat we de voorraden van alle soorten  munitie  te kort kwamen of zeer beperkt konden 
gebruiken”, herhaalde Whitaker.  Er waren juist genoeg obussen voor onze 25-ponders artillerie om 
drie rondjes per dag af te vuren. Wegens de nijpende logistieke beperking en de aangroeiende 
vijandelijke macht leek het van begin af onmogelijk voor de Canadese RHLIs  en de Vrijheidsstrijders 
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de 40 lange kilometers omtrek van de dokken en de bestanden te beschermen langs de Schelde. 
Colson duidde Luitenant Karl Six  aan om mee  te werken als verbindingsman met de Canadese RHLI. 
Elke nacht sloop Six door de vijandelijke linies in Merksem. Tegen de morgen keerde hij terug naar 
het Hoofdkwartier van de Canadezen met vitale informatie over de vijandelijke 
verdedigingsinstallaties en bewegingen. De Duitsers waren geobsedeerd  om de haven zo vlug 
mogelijk te vernietigen. De Canadese verdedigers en het verzet klampten zich vast om een vijand af 
te weren die gevaarlijk op punt stond om de noordelijke zijde van het havengebied te heroveren. 
Bij de Kruischanssluis creëerden de RHLI een mini-gevechtsgroep, genaamd "Lock Force", om te 
voorkomen dat de vijand deze vitale sluizen zou heroveren over land of vanuit de Schelde. Deze 
unieke combinatie van gespecialiseerde eenheden stond onder leiding van majoor Louis Froggett, 
DSB. Het bevatte ook 250 Rileys zeestrijdkrachten, zoeklichtbatterijen en beweeglijke  eenheden. 
Geleidelijk verstevigden en  versterkten de Canadees/Belgische legermacht hun posities. Maar de 
dorpen rondom de dokken: Wilmarsdonck, Oorderen, Merksem en Ekeren bleven nog steeds in 
Duitse handen gedurende  lange dagen.  Op 20 september, vroegen  en kregen de Verzetslieden 
artilleriesteun van een batterij van het 4th Field Regiment Royal Canadese artillerie, waardoor ze 
een succesvolle aanval op Wilmarsdonck konden lanceren. De Rileys bleven in de verdediging tot 2 
oktober tot ze toen eindelijk voldoende voorraden kregen om de door de Duitsers bezette 
rangeerterreinen aan te vallen ten noorden van Oorderen. In deze succesvolle aanval werden ze 
gesteund door de Toronto Scottish middelzware machinegeweren, Bofors van de 2e Canadian Anti-
Aircraft Regiment, en de volledige kracht van het 4th Field Regiment. In de tussentijd waren de 
zusterbataljons van de 4e Brigade opgerukt naar Merksem, Ekeren en Stabroek. Op 6 oktober kreeg 
het bataljon het bevel om noordwaarts Holland binnen te trekken.  
Bij de Nederlandse grens werd aan de verzetsstrijders opdracht gegeven om naar Antwerpen terug 
te keren. Echter een aantal van hen, zoals Eugène Colson, melde zich vrijwillig aan bij de Tweede 
Canadese Infanterie Divisie-eenheden waar ze samen vochten door de Hollandse polders om de 
toegang tot de Schelde te bevrijden. Hun overwinning was een zeer kostbare. In de maanden 
september en oktober werden 87 van hen gedood en 114 gewond. (wordt vervolgd) 
(Foto van Generaal Denis Whitaker tijdens de inhuldiging van het standbeeld op het Heidestatieplein) 

In het eerste deel van deze bijdrage 
(nummer 193) werd er gesproken over de 
tank die in Klein-Willebroek staat als 
herinnering. Monique Lambrechts uit de 
Canadezenlaan maakte er zopas een mooie 
foto van. Zij maakte ook een foto van het 
standbeeld in Boom aan de Rupel. 

 

Kunstenaars uit onze contreien stellen tentoon! 
Vanaf 30 september kan je in de gebouwen van Diesterweg werken bewonderen van heel wat 

kunstenaars uit onze streek, verenigd in de vriendenkring ’t Palet. Het gaat om werken gemaakt 

door: Annie Andriessen, Monica Clierinck, Herman De Cuyper, Theo Groenen, Christina Hagberg, 

Jan Heeffer, Chris Hense, Ria Joris, Mieke Sanders, Koen Spitaels, Gilbert Uitdenhouwen, An Van den 

Broeck, Ria Van Hooydonk, Fons Vaningelgem en Aloïs Verhaert. De tentoonstelling is toegankelijk 

op zaterdagen 30 september en 7 oktober en zondag 1 en 8 oktober telkens van 10u tot 17u.  

 



 
 

 
De “Vriendenkring ’t Palet” is gestart in 1976 in het toenmalige Gasthof De Buizerd op de 

Putsesteenweg aan de rand van de Kalmthoutse heide. Ze zijn door de jaren heen uitgegroeid tot 

een multi-disciplinaire groep van kunstbeoefenaars. De leden zijn creatief bezig met aquarel,  acryl, 

olieverf,  gemengde technieken, maar ook met tekenen, etsen, keramiek en beeldhouwen. Door de 

wekelijkse sessies in het groepsatelier ontstaat er een groepsdynamiek die stimulerend en 

inspirerend werkt. Deze kruisbestuiving is het handelsmerk van de “Vriendenkring ’t Palet”.  

Contact adres: Gilbert Uitdenhouwen www.vriendenkringtpalet.be  

Prof. Johan Verbraecken over slaap-apneu! 
Op donderdag 19 oktober komt professor Johan 

Verbraecken naar Strijboshof om een lezing te geven over 

slaap-apneu. Slaap-apneu betekent, niet ademen tijdens de 

slaap. Iemand met slaapapneu stopt vaak met ademen 

tijdens de slaap. De adempauzes duren 10 seconden of 

langer. Van de 100 mensen heeft waarschijnlijk 1 persoon 

slaapapneu. Slaap-apneu gaat over een nachtelijke 

verstoring van de ademhaling. Er zijn twee verschillende 

vormen van deze slaapziekte. De oorzaken van slaapapneu 

zijn uiteenlopend. Als de slaapapneu echter langere tijd 

onbehandeld blijft, kunnen er ten gevolge daarvan ernstige 

aandoeningen ontstaan. Slaapexpert Professor Johan 

Verbraecken van het UZ Antwerpen  zal ons die avond 

vertellen hoe je slaapapneu herkent door enkele 

slaapweetjes mee te geven en wat de gevolgen kunnen zijn. 

Let wel op: om deze lezing bij te wonen moet je online 

inschrijven: www.cultuursmakers.be/kalmthout Inkom die 

over is 6 euro voor de leden, 9 euro voor de niet-leden. 

http://www.vriendenkringtpalet.be/
http://www.cultuursmakers.be/kalmthout


 
 

Jan Van Geen werd net geen 100! 
In het woon- en verzorgingscentrum Beukenhof overleed op 25 september 

Jan Van Geen. Hij werd geboren in Essen op 30 december 1923, hij was dus 

op enkele maanden na 100 jaar oud. Jan was één van de oudste inwoners 

van Heide, hij had één zoon, twee kleinkinderen en vijf 

achterkleinkinderen. Van Jan wordt afscheid genomen nu maandag 2 

oktober om 10u in het uitvaartcentrum Hofmans. Hij rust in vrede. 

Joodse synagoge Heide, oplossingen blijven uit! 

In het laatste nummer 

van “Tussen Hei en 

Maatjes” verscheen er 

een artikel over de 

synagoge van Heide. In 

“Heide Vertelt” van 6 

augustus hebben wij 

jullie kort geïnformeerd 

over de stand van zaken 

na het overleg van 3 juli 

jl.  Om het dossier 

levendig te houden heb 

ik besloten om deze 

informatie ook door te 

sturen naar minister 

Diependaele, zo is men 

op het kabinet geïnformeerd dat Heide zijn synagoge niet 

los laat! 

Paul Witters stuurde de bijdrage die verscheen in “Tussen Hei en Maatjes” naar de bevoegde minister  

en ontving ondertussen al antwoord: 

Geachte heer Witters, 

Bedankt om ons het artikel en de foto’s te bezorgen. De toestand van dit 

beschermde monument is ons zeker gekend. 

Zoals meegedeeld in het overleg op 3 juli zal de administratie omwille van 

het uitblijven van initiatief tot herstel vanwege de eigenaars, de formele handhavingsprocedure 

opnieuw starten. Dat vraagt enige tijd omwille van de gekende complexe eigendomsstructuur.  

Begin deze maand was er een plaats bezoek in functie van de opmaak van een proces-verbaal. Later 

dit jaar gebeuren dan verdere acties in dit traject, waarvan we hopen dat het uitkomst brengt voor 

de toekomst van dit monument. 

Met vriendelijke groeten, Jeroen Achten, Kabinetsmedewerker Kabinet Matthias Diependaele 

Vlaams minister van Financiën en Begroting, Wonen en Onroerend Erfgoed, Koning Albert II-laan 7, 

7de verdieping, 1210 Brussel 

Reactie naar aanleiding van overlijden René Stevens. 
Johan Theeuws maakte ons een reactie over naar aanleiding van het artikel vorige week verschenen 

rond het overlijden van René Stevens: 

Wat weinigen weten is dat René Stevens heel veel heeft bijgedragen tot de bouw van de Chiro 

lokalen in de Vredelaan eind de jaren ’60.  Proost Deo Rademakers had ervoor gezorgd dat we de 

bouwstenen konden halen door een gebouw in de Roerdomplei af te breken . Voor het vervoer naar 



 
 

de Vredelaan zorgde “Bouwmaterialen René Stevens”. Ook tijdens de opbouw mochten we de 

bestelbonnen van alle andere bouwmaterialen 

gewoon bij René binnen brengen, hij zorgde 

voor de levering en wij mochten “later” betalen. 

Maar daar kwam meestal niet veel van in huis 

want telkens ik bij René kwam om te betalen 

zegde hij: ”wacht nog maar wat want er is nog 

niet genoeg geleverd”. Pas na enkele maanden 

nam hij de geleverde bestelbonnen bijeen en 

begon te “tellen”. Maar 3/4de van de 

bestelbonnen scheurde hij kapot met de 

woorden ….. “dan moet ik niet teveel tellen….”, 

zo was René een van de belangrijkste geldschieters van de bouw van de Chiro lokalen.  

Uit de oude doos: herinneringen! 

 
 

In 2012 maakte stripfanaat Jan Francken een speciale album van “Suske en Wiske” met als titel “Het 

kostbare kader”. In die periode vierde het veldrijden in onze gemeente hoogtij met onder andere , 

de Internationale veldrit op Bosduin, en de vele actieve veldrijders die onze gemeente toen kende. 

Naast het stripverhaal zelf, een scenario en tekeningen van Paul Geerts, wordt in het speciale album 

ook de geschiedenis van het Kalmthoutse veldrijden beschreven. Het boek werd voorgesteld in het 

gemeentehuis van Kalmthout. Op de foto vlnr.: uitgever Jan Francken, gelegenheids-presentator 

Carl Huybrechts, Jim Aernouts, de Suske en Wiske figuren, verscholen achter de feesttaart Wietse 

Bosmans, Stef Boden, Kevin Pauwels, Louis van den Buijs en toenmalig deputé voor de sport van de 

provincie Antwerpen Koen Helsen. Van het boek zijn er nog een paar exemplaren ter beschikking 

voor verkoop! Info: vandenbuijslouis@gmail.com 

mailto:vandenbuijslouis@gmail.com


 
 

Cybercrime, laat je niet vangen! 
Een veelvoorkomend cybercrimefenomeen is het bedreigen van mensen om aan cryptomunten te 
geraken. Cybercriminelen proberen op allerlei manieren slachtoffers angst aan te jagen. Ze 
proberen je te overtuigen dat jouw router gehackt is of dat je zware feiten gepleegd hebt. Hierop 
ontvang je zogezegd een brief van de politie of het parket. Of ze maken je wijs dat je “gezocht” 
wordt. Door het slachtoffer angst te doen krijgen, slagen de criminelen erin om cryptomunten te 
ontvangen. Ook al is het maar 1% van alle ontvangers die ingaan op de e-mail, blijft dat een 
winstgevende zaak voor hen.  
Wij geven je graag enkele tips mee: 

• Kijk de afzender na bij phishing berichten en zoek zijn/haar 
e-mailadres op in een zoekmachine zoals bijvoorbeeld 
‘Google’. Vaak komen er mensen uit met hetzelfde verhaal.  

• Indien er een link wordt vermeld, controleer dan of deze 
veilig is. Opnieuw raden we aan om een zoekmachine te 
gebruiken om de echte website van bijvoorbeeld je bank of 
de Vlaamse overheid te achterhalen. 

• Check van tijd tot tijd ook zeker de website van Safe on web, 
deze is steeds up to date!  

Let op er zijn schoolstraten in Kalmthout! 
Wat is een schoolstraat?  
Aan het begin en het einde van de schooldag wordt een 
schoolstraat voor een halfuur afgesloten voor gemotoriseerd 
verkeer. Zo kunnen schoolgaande kinderen en hun ouders zich 
veilig verplaatsen. Kom je toch met de auto? Dan vragen we je 
om iets verder te parkeren en te voet naar de schoolpoort te 
gaan.  Een schoolstraat wordt afgesloten met nadarhekken en 
een verkeersbord C3. Uiteraard blijft een schoolstraat 
toegankelijk voor de hulpdiensten en mogen uitzonderlijk – 
maar liefst niet - bewoners de straat verlaten.  
Waarom zijn er schoolstraten? 
Bij het begin en einde van een schooldag verandert de straat 
vaak naar een chaotische omgeving met veel auto’s, fietsers en 
voetgangers. Een schoolstraat biedt een oplossing voor deze 
drukte. Door gemotoriseerd verkeer tijdelijk niet toe te laten 

wordt de omgeving rond een school aangenamer, veiliger en ook gezonder doordat er minder 
uitlaatgassen zijn. Een win-win voor iedereen dus.  

 

Laat ons mee genieten van jullie archieven ?? 

 
“Heide vertelt” is een digitaal krantje. Verschijnt wekelijks op zondagmorgen. 
Redactie: Louis van den Buijs, Heidestatiestraat 
58/bus1, 2920 Kalmthout. (0477/22.24.81). 
Redactieadres: vandenbuijslouis@gmail.com 
Eerder verschenen krantjes zijn te raadplegen via 
de website www.binkalmthout.be  

https://www.safeonweb.be/
mailto:vandenbuijslouis@gmail.com
http://www.binkalmthout.be/

